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New developments on the periphery of large European cities --- a summary 
 
In the last few years, the outlines of a new discussion of problems around the urban periphery have become apparent. If we 
compare these issues of the current discourse with the suburbanisation debate of the seventies, it becomes obvious that there 
has been a change in perspective. The development of the periphery is no longer perceived from the point of view of the core 
city, and interpreted as being an “outpouring” or “dissolving” of the city, but rather it is the new structures on the edges of the city 
on which the main interest lies. It is less the dissolving of the city as more a reformation of city structures which is focused on - 
newly established central structures on the periphery of European metropoles. A batch of new jargon attempts to give these new 
centres a title: ‘Zwischenstadt’, edge city, exopoles, aeroville, technopoles, outer city, etc. In many cases, the contents and 
delimitation of the terms remain unclear. The following essay depicts various approaches within this discussion of new 
development tendencies on the periphery of cities and connects this discursive level with a first summary of the level of research 
which has been carried out on the developments on the periphery of European metropoles. In this context, we focus on the 
tendencies of peripheral growth in Spain, France, Germany (old and new federal states), Hungary and Russia. The selection of 
countries cannot cover all manifestations of the process of suburbanisation in Europe, but does register essential differences as 
a result of the West-East profile: different locations in the continental economic area, differences in the level of economic 
development, transformation countries on the one hand and established market economies on the other hand. In addition to the 
considerable national differences, western and eastern European developments are clearly dissimilar. They are significantly 
unlike American regional patterns on the periphery of large cities - from the urban sprawl of American suburbs. Different cultural 
evaluations of the cities, dissimilar planning cultures and different political forms of regulation are opposed to a radical change in 
European settlement structures. From a theoretic point of view of regulation theory, these processes in the city regions are the 
result of the different modes of regulation, which are determined by the overlapping of different scales of regulation (supra-
national, national, regional and local). 
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Nouvelles tendances à la périphérie des grandes agglomérations européennes --- Aperçu 
 
Les dernières années sont marquées par l’émergence d’une discussion nouvelle sur les problèmes de la périphérie des villes. 
Par rapport au débat sur la sub-urbanisation dans les années soixante-dix, cette discussion se caractérise par un changement 
de perspective. Le développement de la périphérie n’est plus considéré pour l’essentiel dans l’optique de la villenoyau ni 
interprété comme une ‘transition’ ou une ‘dissolution’ de la ville mais ce sont les structures nouvelles qui naissent à la limite des 
villes qui intéressent en tant que telles. Ce qui préoccupe, ce n’est pas la dissolution de la ville mais la formation de nouvelles 
structures urbaines, de nouvelles structures de centres à la périphérie des métropoles européennes. Pour restituer le 
phénomène, on a créé quantité de termes nouveaux : ville intermédiaire, edge city, exopole, aéroville, technopole, outer city, 
etc. Il arrive fréquemment que le contenu et la définition de ces termes soient imprécis. L’article présente plusieurs sujets de 
discussion sur les tendances nouvelles à la périphérie des villes et relie cette approche à un premier aperçu sur l’état de la 
recherche sur les évolutions à la périphérie des métropoles européennes. Pour ce faire, les auteurs étudient principalement les 
tendances à la croissance périphérique en Espagne, en France, en Allemagne (anciens et nouveaux länder, à savoir RFA 
traditionnelle et Allemagne de l’Est), en Hongrie et en Russie. La sélection des pays ne prétend pas restituer toutes les 
manifestations de la sub-urbanisation en Europe mais identifie des différenciations essentielles par la comparaison Ouest-Est- : 
des différences de position géographique dans l’espace économique continental, des différences de niveau de développement 
économique entre les Etats en cours de transformation et les économies de marché établies. A côté des différences nationales, 
ce sont surtout les divergences de développements en Europe de l’Ouest et en Europe de l’Est qui s’affirment. Elles se 
distinguent nettement du modèle d’espace à la périphérie des grandes villes américaines - de l’urban sprawl des suburbs 
américaines. Les différences d’approche culturelle de ce qu’est la ville, les différences d’aménagement des agglomérations 
urbaines et les différences d’intervention politique s’opposent à une mutation radicale des structures de peuplement en Europe. 
Dans l’optique de la théorie régulatrice, les développements dans les régions urbaines sont le résultat des modalités des 
actions régulatrices qui sont charactérisées par la superposition de plusieurs types d’action régulatrice (action régulatrice à 
l’echelle supranationale, nationale, régionale et locale). 


